
 

   

Z obsahu: 
● Odbory demonstrují: Nechceme chudé zaměstnance! 

● Vláda i přes protesty odborů schválila na svém zasedání  

28. června konsolidační balíček beze změn 

MĚSÍČNÍK ODBOROVÉHO SVAZU PRACOVNÍKŮ HORNICTVÍ, GEOLOGIE A NAFTOVÉHO PRŮMYSLU 

Kvůli vládnímu balíčku jsme 

ustavili stávkový výbor,  

 

Jaký byl tedy červen z pohledu odborů? 

Byl nabitý akcemi. Troufám si říct, že z pohle-

du odborového svazu byl jedním z nejvýznam-

nějších v tomto roce. Středem pozornosti byl 

vládní konsolidační balíček. Kriticky na jeho 

obsah reagovala odborová centrála, když vyhlá-

sila stávkovou pohotovost z důvodů bezprece-

dentních dopadů vládního „konsolidačního“ 

balíčku na zaměstnance, nespokojenosti se 

současným způsobem správy země, nesouhla-

sem s postupem ze strany vlády a nevedení 

dialogu se zástupci zaměstnanců i zaměstna-

vatelů. Cílem odborů je zmírnit dopady balíčku 

na zaměstnance a jejich rodiny.  

 

Jak na to reagoval OS PHGN? 

Náš odborový svaz na aktuálně svolané vide-

oradě ustavil stávkový výbor, který si dal za cíl 

informovat členy o dění v ČMKOS a na politické 

scéně a koordinovat akce členských organiza-

cí. Rada odborové centrály rovněž vyzvala  

k organizování týdne protestů proti konsolidač-

nímu balíčku. 20. června uspořádal Odborový 

svaz KOVO demonstraci ve Strakonicích.  

27. června se konal pochod proti zlým časům 

ve Zlíně od Baťovy nemocnice a v ten samý den 

proběhla v Ostravě na náměstí Jiřího z Podě-

brad velká demonstrace kováků a ČMKOS, 

které se zúčastnili i členové Sdružení hornic-

kých odborů a vedení našeho odborového sva-

zu. 29. června proběhl protestní mítink odborů 

ve veřejné službě a správě v kongresovém sále 

pražského hotelu Olšanka. Považuji akci 

v Ostravě za jednu z nejzdařilejších. Řečníci 

hovořili k věci. Já jsem připomněl záležitosti 

hornické problematiky.   

 

Které? 

Například vládní válečnou daň uvalenou na 

naše firmy, zvýšení poplatků z vydobytých ne 

 

rostů nebo zdanění zaměstnaneckých benefitů. 

Je pobuřující, že vláda sebere zaměstnancům 

po 30 letech benefity, které jim umožňovaly 

výhodně se stravovat, starat se o své zdraví na 

rehabilitacích a při rekreačním sportu. 

 

Josef Středula varoval, že pokud vláda nepři-

stoupí k sociálnímu dialogu a neudělá požado-

vané změny v konsolidačním balíčku, budou 

protesty pokračovat s větší razancí i v září. 

Ministr financí Zbyněk Stanjura po jednání  

s odbory jakékoliv změny odmítnul. Bude na-

místě přitvrdit? 

Protestní akce odborů jsou nutné a užitečně, 

tlak na vládu roste a občané jsou informovaní 

o tom, co se děje. Jsem si ale vědom, že pěti-

kolka se chová k sociálním partnerům arogant-

ně, a navíc je ješitná, protože premiér soustav-

ně lže, když na veřejnosti tvrdí, jak vláda všech-

ny problémy řeší, a navíc to dělá dobře. Opak je 

pravdou, vláda problémy neřeší, ale naopak je 

vytváří. Nemyslím si, že by Fialova vláda v této 

chvíli ustoupila ze svých pozic a hodlala cokoliv 

měnit na konsolidačním balíčku. Proto náš 

stávkový výbor vyzval naše členy, aby se ve 

svých regionech obraceli na příslušné poslance 

a senátory a vysvětlovali jim, jaké hlouposti 

tato vláda chystá a že to poškodí firmy, zaměst-

nance i českou ekonomiku. Doufám, že se 

najde alespoň jeden odvážný poslanec a před-

loží k balíčku pozměňovací návrhy, na které by 

vláda musela reagovat. Pokud bude vláda na-

dále odmítat sociální dialog a změny v konsoli-

dačním balíčku, které navrhují odbory, můžeme 

v září očekávat, že protesty budou razantnější 

zejména ze stran některých odborových svazů. 

 

Domníváte se, že to donutí vládu, aby přistou-

pila ke změnám v konsolidačním balíčku? 

Odborová centrála a členské odborové svazy 

dělají pro věc co mohou a stojí je to značné 

finance. Například demonstrace Odborového 

svazu KOVO v Ostravě nebyla nejlevnější. Proto 

apeluji na zaměstnance a občany, aby byli ak-

tivnější a více se zapojovali do protestních od-

borových akcí. Dopady takzvaného úsporného 

konsolidačního balíčku pocítí především oni a 

jejich rodiny na poklesu životní úrovně. 

 

Neměli by se ozvat také zaměstnavatelé z na-

šich odvětví? Nebo se jich to netýká? 

Bylo by to skutečně zapotřebí. Na nedávné 

valné hromadě Zaměstnavatelského svazu 

důlního a naftového průmyslu jsem na toto 

téma ve svém vystoupení hovořil. Prostor ke 

spolupráci v legislativě, v otázce konsolidační-

ho balíčku a benefitů zde určitě je. Například 

zvýšení úhrad za vydobytý nerost zaměstnava-

tele citelně poškozuje, stejně jako naprosto 

nesmyslné emisní povolenky nebo válečná 

daň. To jsou oblasti, kde bychom mohli spolu-

pracovat. Zaměstnavatelský svaz, nebo lépe 

řečeno jeho vedení, však nevyvíjí žádnou čin-

nost směrem ke spolupráci s naším odborovým 

svazem. 

říká předseda OS PHGN Rostislav Palička 

Zveřejnění vládního konsolidačního, údajně úsporného, balíčku rozpoutalo vlnu ne-

souhlasu a kritiky nejen od odborů, ale i od veřejnosti, včetně té odborné. Po návrhu 

důchodové reformy, podle které by lidé měli do starobního důchodu odcházet  

v 68 letech, to byla pro odbory a zaměstnance další vládní „jobovka“. Odborová cen-

trála ČMKOS proto vyhlásila stávkovou pohotovost a Odborový svaz PHGN nato usta-

vil stávkový výbor. S jeho předsedou Rostislavem Paličkou jsme hovořili o mnohých 

dalších červnových událostech. 
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KARVINÁ: Těžební společnost OKD dá i letos 

havířům k jejich zářijovému svátku dárek  

v podobě Hornických slavností. Uskuteční se  

v sobotu 2. září v Karviné a program bude zahr-

novat jak oficiální část, tak kulturní program 

pro veřejnost. Univerzitní náměstí bude v dopo-

ledních hodinách dějištěm pietního aktu, násle-

dovat bude tradiční průvod s havířskou muzi-

kou na mši za zemřelé horníky do kostela Pový-

šení sv. Kříže. Potvrzeni už byli i účinkující na 

odpolední program do fryštátského Parku  

B. Němcové: slovenský vokální soubor Fragile, 

havířovští tvrdí rockeři Bastard, brněnská roc-

ková skupina Gate Crasher. Hlavními hvězdami 

programu budou Marcel Woodman a jeho  

rock´n´rollová parta a zpěvák Richard Müller. 

SVOJŠÍN: Děti zaměstnanců společnosti Soko-

lovská uhelná se i letos mohou těšit na tábor  

v malebném zákoutí Svojšína nedaleko Stříbra. 

První turnus letního tábora startuje 1. červen-

ce. Svojšínský letní tábor je proslulý nabitým 

atraktivním programem. Na každý z turnusů, 

které jsou již pro letošek obsazené, přijede 

okolo stovky dětí. Tábor má vlastní kuchyň a 

zohledňují se i potřeby dětí, které mají různá 

dietní omezení, jako je strava bez lepku a po-

dobně. 

SOKOLOV: Stovky návštěvníků a fanoušků po-

háněly závodníky na třísetmetrové trati druhé-

ho ročníku závodu dračích lodí na koupališti 

Michal u Sokolova. 2. ročník unikátní akce při-

pravila na vodní ploše koupaliště a kempu So-

kolovská uhelná a SUAS GROUP. V závodě  

11 přihlášených posádek z celého regionu zís-

kal zlato tým Střední policejní školy v Sokolově. 

V klání HC Energie Karlovy Vary a HC Baník 

Sokolov zvítězili po úvodní remíze napodruhé 

velmi těsně karlovarští hokejisté. 

MOST: Na výzvu společnosti REKULTIVACE ze 

skupiny Sev.en zareagovaly děti z Mostu a Litví-

nova a připravily pro včelky na rekultivacích 

lomů Vršany a ČSA jarní uvítání. Pestrými bar-

vami vyzdobily česna, která včelkám pomáhají 

najít správný vletový otvor do úlu. Veřejnost 

měla možnost vybrat nejzdařilejší dětské výtvo-

ry. Vítězem hlasování se stala ZŠ Litvínov Hamr, 

třída Daniely Loosové. Za odměnu školáci proži-

li den na rekultivacích. Podívali se do včelínu, 

měli možnost projet se v zemědělských strojích, 

vyzkoušet si traktor i bagr a pohladit telátka ze 

stáda skotu, které se pase na rekultivacích. 

Den děti zakončily opékáním špekáčků. 

KARVINÁ: O letních víkendech mají výletníci 

opět jedinečnou příležitost vydat se na jízdu po 

neveřejných báňských vlečkách, které v minu-

losti sloužily ke svážení uhlí z karvinských dolů. 

Kromě samotných výhledů na pozůstatky těžké-

ho průmyslu v ostravsko-karvinském revíru 

bude k dispozici i historický výklad od průvod-

ců. Nebudou chybět ani jednotlivé foto zastávky 

s informačními panely, které účastníky zavedou 

ještě blíže do minulosti tohoto území. Výletníci 

si prohlédnou třeba monumentální těžní věže 

typu Walsum u dolu Barbora ve staré Karviné, 

pokochají se impozantním výhledem na důl 

Darkov, dozví se třeba, proč dnes Žofinka  

v Orlové slouží jako vodní jáma nebo při troše 

štěstí narazí na horníky na posledním karvin-

ském činném dole ČSM. Komentované projížď-

ky pohornickou krajinou jsou dostupné každou 

sobotu a neděli od 10. června do 17. září. 

Z regionů 

Ne všichni se chovají jako náš zaměstnava-

telský svaz. Výborné vztahy máme například  

s vedením státního podniku DIAMO nebo  

s Českým báňským úřadem. Se společností 

DIAMO máme několik let uzavřenou dohodu o 

spolupráci v oblasti legislativy a bezpečnosti 

práce. V červnu ve Stráži pod Ralskem proběh-

lo již potřetí hodnocení plnění této důležité 

dohody. Za vynikají výsledky v rámci BOZP byli 

oceněni finanční odměnou dva zaměstnanci. 

Konstatovali jsme, že dohoda je oběma strana-

mi plněna ve všech bodech a je ku prospěchu 

obou subjektů. Vedení státního podniku DIA-

MO hledá cesty k uzavření kvalitní podnikové 

kolektivní smlouvy. Musím ocenit i jejich pří-

stup při vyjednávání odvětvové smlouvy. 

 

Odborový svaz podpořil rovněž petici ČMKOS  

k odchodu do důchodu v 68 letech. Můžete to 

přiblížit? 

Petiční výbor Poslanecké sněmovny ČR pře-

vzal 31. května od zástupců ČMKOS Petici 

proti odchodu do důchodu v 68 letech a za 

dřívější odchod do důchodu zaměstnanců  

v náročných profesích s 81 801 podpisy. To je 

zatím nejúspěšnější petice v letošním roce, 

která do výboru doputovala, což jen potvrzuje, 

jak moc velkému počtu občanů tato úvaha 

kabinetu Petra Fialy vadí. Předseda Josef Stře-

dula k tomu řekl, že to byla petice, která nasbí-

rala nejvíce podpisů od roku 2011. Nechci to 

zpochybňovat, ale když uvážíme, že v ČR pra-

cují více než čtyři miliony zaměstnanců, kte-

rých se odchod do důchodu v 68 letech týká, 

tak 81 tisíc podpisů pod peticí není žádná 

velká sláva. Nebo je jim to jedno? Očekával 

bych z jejich strany větší zájem a aktivitu. 

 

Po několika letech se konal Hornický kongres 

2023. Co se na něm probíralo? 

V červnu jsme se s prvním místopředsedou 

Josefem Zelenkou a inspektorem BP Ivo Kav-

kou zúčastnili Hornického kongresu v Kutné 

hoře. Odborné přednášky k BOZP a inovaci 

technologií byly velice kvalitní a přínosné. Sou-

částí kongresu rovněž bylo vyhodnocení soutě-

že o ocenění Zlatý Permon, o kterém se hovoří 

v jiném článku. Potěšující zpráva je, že jsme 

jednali s majitelem pořádající společností, 

vydavatelstvím Montanex, o možnosti uspořá-

dat budoucí ročník hornického kongresu  

v hotelu Harmonie v Luhačovicích. Majitel o 

tento návrh projevil zájem. 

 

Co nového přinesla valná hromada Majetkové 

a delimitační unie odborových svazů? 

Každoročně se konají dvě valné hromady, na 

této byl schválen rozpočet a účetní závěrka. 

Činnost unie probíhá v souladu se schválenou 

koncepcí, která je platná do roku 2031. Žádné 

změny se neočekávají. 

 

Začaly prázdniny a čas dovolených. Co vzkáže 

předseda svazu členům a zaměstnancům? 

Přeji všem členům odborového svazu a za-

městnancům našich odvětví krásnou dovole-

nou a aktivní odpočinek, během kterého nasbí-

rají dostatek sil, aby v září, kdy budou zřejmě 

pokračovat odborové protesty proti vládnímu 

konsolidačnímu balíčku, měli dost sil na to, 

aby aktivněji a osobně podpořili protestní akce 

ČMKOS a posílili tak vyjednávací pozici odborů 

a dosáhli cíle stávkové pohotovosti ČMKOS: 

Nechceme chudé zaměstnance! 

Petr Kolev 

Hornický kongres rozdal Zlaté Permony 

V Kutné Hoře se ve dnech 15.–16. 

června konal Hornický kongres 2023 

s podtitulem Nerostné suroviny ve 21. 

století (vize a skutečnost). V rámci 

kongresu byly vyhlášeny a předány 

ceny soutěže Zlatý Permon. 
 

V úvodu předseda Českého báňského úřadu 

(ČBÚ) Martin Štemberka nastínil, že zásadními 

výzvami, které české hornictví v nejbližší bu-

doucnosti čekají, bude zdárný průběh útlumu 

uhelného hornictví a pomoc při dosažení shody 

celé společnosti na tom, že využívání vlastních 

strategických a stavebních surovin a s ním 

spojené negativní dopady jsou nezbytnou ce-

nou za konkurenceschopnost země. 

Pracovní část kongresu byla rozčleněna do 

čtyř sekcí a řešila se ochrana a využití nerost-

ného bohatství, udržitelný rozvoj v hornictví, 

zlepšování pracovního prostředí v hornictví při 

nakládání s výbušninami a souvisejících oblas-

tech, věda, výzkum, inovace a vzdělávání  

v hornictví. Na tato témata zaznělo celkem  

23 přednášek, které se nějakým způsobem 

dotýkaly i oblasti bezpečnosti a ochrany zdraví 

při práci nebo hornické, stavební a energetické 

činnosti firem působících v České republice. 

Za OS PHGN se kromě předsedy Rostislava 

Paličky kongresu zúčastnili také 1. místopřed-

seda Josef Zelenka a inspektor bezpečnosti 

práce Ing. Ivo Kavka. Prestižní cena Zlatý Per-

mon byla založena před 20 lety Českým báň-

ským úřadem, Odborovým svazem PHGN a 

Odborovým svazem Stavba ČR jako projev 

uznání za dosažení vynikajících výsledků  

v oblasti bezpečnosti v hornictví. 

Cenu za bezpečnost v hornictví převzali  

v Kutné Hoře manažeři vítězných společností. 

Na snímku přebírá Zlatého Permona z rukou 

Martina Štemberky a Rostislava Paličky  Ing. 

Pavel Kounovský ze Sev.en Inntech .  

Za zřizovatele předali Zlatého Permona oce-

něným předseda ČBÚ Martin Štemberka, před-

seda OS PHGN Rostislav Palička a předseda 

OS Stavba Pavel Zítko.           (rop) 



 

 3 

 

Odbory podporují stávkovou pohotovost 

ČMKOS a demonstrují proti vládním úsporám 

Protest v Ostravě svolal Odborový svaz KOVO 

a připojili se k němu členové dalších odboro-

vých svazů. Do Ostravy přijeli rovněž šéfové 

odborů, například předseda ČMKOS Josefa 

Středula, předseda Odborového svazu PHGN 

Rostislav Palička a další předáci.  

Šéf hornických odborů Palička v krátkém 

vystoupení kritizoval nesmyslné utlumování 

domácího černého a hnědého uhlí, když hutnic-

ké společnosti v Moravskoslezské kraji musí za 

drahé peníze dovážet koksovatelné černé uhlí 

ze zahraničí, zatímco dříve ho dodávala společ-

nost OKD. Za hloupý nápad označil i konsoli-

dační balíček, který nakonec nepřinese očeká-

vané úspory.  

Demonstraci osobně podpořili i členové orga-

nizací sdružených v SHO čele s předsedou Jiřím 

Waloszkem a místopředsedou Štefanem Pinte-

rem.  

Prakticky z celé země, od zaměstnanců všech 

možných profesí, přicházejí každý den nové 

fotografie s projevy podpory stávkové pohoto-

vosti ČMKOS proti vládnímu úspornému balíč-

ku. Stále více lidí si uvědomuje, že je třeba 

bránit se ozdravování veřejných financí na úkor 

zaměstnanců a jejich rodin. Malá fotoreportáž 

dokumentuje odhodlání členů Odborového 

svazu PHGN podporovat stávkovou pohotovost 

ČMKOS a protesty proti záměrům vlády. 

(pek) 

Několik stovek odborářů demonstrovalo 27. června odpoledne na náměstí 

Jiřího z Poděbrad v Ostravě-Vítkovicích proti vládnímu konsolidačnímu balíč-

ku. Navázali na stávkovou pohotovost, kterou v polovině května vyhlásila 

Českomoravské konfederace odborových svazů (ČMKOS). 

Video z demonstrace 

https://1url.cz/4uulN 

 

 

 

 

 

 

 

Na vystoupení předsedy Rostislava Paličky se 

můžete podívat od 25:35. 

 

▲  Rostislav Palička potvrdil  

z hlavního pódia v Ostravě podporu hornic-

kých odborů stávkové pohotovosti. 

 

 

   Demonstraci v Ostravě podpořili 

členové devíti odborových organizací ze 

Sdružení hornických odborů. 

https://1url.cz/4uulN
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Stávkovou pohotovost podporuje  

i Sdružení odborových organizací  

DIAMO s. p., Geam Dolní  

Rožínka.    

 

 

 

 

   Zřetelný vzkaz vládě posílají  

rovněž členové SOO CCG Most. 

 

 

 
 

 

 

Sdružení odborových organizací         

Sokolovké uhelné.   

 

 

 

 

 

 

   Členové odborové organizace 

Dolu ČSM s výmluvným vzkazem vládě. 

 

► 

► 
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   Odbory OSZ VOKD podporují  

demonstraci v Ostravě.  

 

 

 

 

 

Stávkovou pohotovost a odborové protesty 

podpořili rovněž odboráři společnosti  

Moravské naftové doly Hodonín.    

  ▼ 

 

Stávkovou pohotovost ČMKOS a  demonstraci v Ostravě podpořili také               

zaměstnanci pražského pracoviště OS PHGN.       ► 


